
طی 20 روز گذشته، مردم منطقه ماهشهر واقع در 
خوزســتان بارها شاهد مرگ و میر دسته جمعی 
نمــک  اســتحصال  حوضچه هــای  در  ماهیــان 
بندر ماهشــهر بودند. حوضچه هایــی که متعلق 
به منطقــه ویژه اقتصادی پتروشــیمی ماهشــهر 
اســت و بــه صــورت مصنوعــی برای اســتحصال 
نمک ساخته شده است. آن طور که محمد جواد 
اشــرفی مدیــر کل محیــط زیســت خوزســتان به 
»ایــران« می گوید: در حــال حاضر آزمایش هایی 
بــرای بررســی علل مرگ دســته جمعی ماهیان 
در ایــن حوضچه هــا ادامــه دارد. البته او با اشــاره 
به شــرجی بالای هوا، افزایش دما و کاهش وزش 
بــاد، از وقوع پدیده بلوم  )شــکوفایی(جلبکی در 
منطقــه خبــر داده و احتمال تأثیر ایــن پدیده در 
مــرگ و میــر ماهیان را مطــرح می کنــد. به گفته 
اشرفی اگر تعمدی در این حادثه شناسایی شود، 
پرونده به دســتگاه قضایی احاله خواهد شــد، اما 
اظهــار نظر قطعــی تا اعــام نتیجــه آزمایش ها 
امکان پذیــر نیســت. محســن ادیبــی ســخنگوی 
شرایط اضطراری سازمان منطقه ویژه اقتصادی 
پتروشــیمی نیــز در گفــت وگو بــا »ایــران« وجود 
نیتــرات آمونیــوم در آب را رد کرده و از برخورد با 
خاطیــان در صورت اثبــات تخلف در مرگ و میر 

ماهیان خبر می دهد.
شــرایط ایــن روزهــای دریاچه هــای اســتحصال 
نمک منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ماهشهر 
خوب نیســت. طــی هفته هــای گذشــته، چندین 
بار مردم محلی در این دریاچه ها شــاهد مرگ و 
میر دسته جمعی ماهیان بوده اند و آخرین مورد 
مــرگ و میر مربوط به 31 مرداد ماه ســال جاری 
است. مرگ و میری که علت آن مشخص نیست 
و افــکار عمومــی را نگــران کرده اســت. به همین 
خاطــر حبیب آقاجــری نماینده مردم ماهشــهر 
در مجلس شــورای اسامی در نطق میان دستور 
خــود در روز اول شــهریور مــاه بــا اشــاره بــه تلف 
شــدن تعــداد زیــادی از ماهیــان در حوضچــه ها 
و بنــادر ماهشــهر می گویــد: در20 روز گذشــته در 
دریاچه ها و حوضچه  های بندر ماهشــهر فاجعه 
زیســت محیطــی رخ داده و باعث مــرگ هزاران 
قطعه ماهی و آبزیان شــده اســت، اما با توجه به 
درخواســت پیگیــری موضوع توســط مســئولان، 
تاکنون مســئولان مربوطه پاســخ قانــع کننده ای 
بــه ایــن مســأله نــداده اند.طــی هفته هــای اخیر 

حوضچه های نمک بندر ماهشــهر ســه بار شاهد 
مرگ و میر دســته جمعی ماهیــان بوده اند. آمار 
دقیقــی از تلفــات ماهی هــا در دســترس نیســت 
اما میــزان تلفات بیش از هــزاران ماهی تخمین 
زده می شــود. برخی رســانه ها به نقل از نماینده 
ماهشــهر در مجلــس وجــود آمونیوم نیتــرات را 
کــه در آزمایش هــای اولیه تأیید شــده بــود دلیل 
مرگ ناگهانی ماهیان عنوان می کنند. اما محمد 
جواد اشــرفی مدیر کل محیط زیســت خوزستان 
در گفت وگو با »ایران« در باره مرگ و میر دســته 
جمعــی ماهیان در ایــن حوضچه هــا اظهار نظر 
قطعــی نمی کنــد.او می گوید: ســازمان حفاظت 
محیط زیست در حوزه مســئولیت خود اقدام به 
نمونه بــرداری از آب و ماهیــان تلــف شــده کرده 
است. چیزی که در نمونه ها بیشتر مشاهده شده 

است، کاهش اکسیژن و افزایش دما است.
ë احتمال وقوع بلوم جلبکی

مدیر کل محیط زیست خوزستان می گوید: عمدتاً 
بلوم جلبکی باعث مرگ و میر گســترده می شود 
و یکی از دلایل اینکــه این اتفاق صورت می گیرد، 
این اســت که پمپاژ آب به این حوضچه ها در یک 
ســاعتی از روز متوقــف می شــود و همیــن باعــث 
کاهش اکســیژن در این حوضچه هــا و مرگ ومیر 
می شــود.او ادامــه می دهد: طبیعتاً امســال دما و 
شــرجی بســیار بالا بوده اســت و وزش باد کاهش 
داشته است. در کنار تجمع ماهیان در این نقطه، 

بلوم جلبکی را شاهد بودیم.اشرفی عنوان می کند: 
بــرای اینکــه بــه یقین قطعی برســیم کــه عوامل 
بیرونــی در مرگ و میر ماهیــان دخیل نبوده اند و 
افزودنی در فضای حوضچه وارد نشــده اســت، از 
ماهی هــا نمونه برداری کردیم. قرار شــد نمونه ها 
را بــه آزمایشــگاه سم شناســی بدهیــم کــه بافت 
ماهی ها را آنالیز کننــد.وی می گوید: با انجام این 
آزمایش ها از وجود یا عدم وجود عناصر شیمیایی 
در بافــت ماهیچــه ای ماهی هــا اطــاع حاصــل 
می کنیم. همین طور آزمایش فیزیکی و شیمیایی 
آب را انجــام دادیم. بعد از کســب اطمینان لازم 
از صحــت آزمایش هــا اطــاع رســانی لازم انجام 
خواهــد شــد.مدیر کل محیط زیســت خوزســتان 
بــه این پرســش کــه آیــا راهی بــرای جلوگیــری از 
ورود ماهی ها به حوضچه های اســتحصال نمک 
وجود ندارد؟ این گونه پاســخ می دهد: تا حدودی 
راه هایــی بــرای جلوگیری از ورود ماهی ها هســت 
ولــی گاه تخلفــات یــا ســهل انگاری هایی صورت 
می گیرد.باید در ورودی این حوضچه ها توری های 
مناســب بگذارند اما با وجود نصــب این توری ها 
لارو ماهی ها یا ماهی های کوچک که قادر به عبور 
از منافــذ توری هســتند، وارد حوضچه ها شــوند و 
آنجا با توجه به وسعت حوضچه ها بتدریج فرایند 
رشد ماهی ها انجام می شود.اشرفی می گوید: اگر 
به لاشه ماهیان تلف شده توجه شده باشد، عمدتاً 
ایــن ماهی ها از گونه های ریــز بودند که حکایت از 

همیــن موضــوع دارد اما برحســب قاعــده تمام 
مراکز اســتحصال نمک موظفند در ورودی اولین 
حوضچــه توری هــای مناســب برای جلوگیــری از 
ورود ماهی هــا بــه حوضچه هــا نصــب کننــد. این 
تذکــرات داده شــده اســت و کنتــرل هــم صــورت 
می گیــرد ولی احیاناً دور از دید مأموران ما یا اداره 
شــیات، اقدامات مناسب انجام نمی شود و باید 

کنترل بیشتری داشته باشیم.
به گفته او عمده ماهیان تلف شده از گونه »بیاح« 
هســتند که یک گونه در معرض تهدید به حساب 
نمی آیــد.وی دربــاره اقدامــات ایــن مجموعه در 
صــورت وجــود تعمــد در مــرگ و میــر ماهیــان 
حوضچه های نمک، می گوید: ابتد باید تشخیص 
بدهیــم که عامل مــرگ و میر چیســت. آن زمان 
تصمیم گیری می کنیم. اکنون اظهــار نظر درباره 
ایــن مســأله خیلــی زود اســت.او اضافــه می کند: 
طبیعتاً اگر عامل انســانی و تعمدی باعث مرگ 
و میر شــده باشــد و این عامل را شناســایی کنیم، 
متناسب با جرمی که انجام داده است موضوع به 
مرجع قضایی احاله می شود اما در حال حاضر تا 
صحت آزمایش ها مشخص شود، نمی توانیم در 

این باره اظهار نظر کنیم.
ë علت مرگ ماهیان در دست بررسی است

اضطــراری  شــرایط  ســخنگوی  ادیبــی  محســن 
ســازمان منطقه ویــژه اقتصادی پتروشــیمی نیز 
در گفت وگو با »ایران« از در دســت بررســی بودن 

علــت مــرگ و میــر ماهیــان در حوضچه  هــای 
می گویــد:  می دهــد.او  خبــر  نمــک  اســتحصال 
همزمــان بــا اولیــن مــورد از حادثــه مــرگ و میر 
ماهیــان دریاچه نمک ماهشــهر، نمونه برداری و 
اقدامات آزمایشگاهی توسط اداره محیط زیست 
شهرســتان انجام شــد و مراجع ذیربــط به دنبال 
بررســی دقیــق علــت مــرگ هستند.ســخنگوی 
شرایط اضطراری سازمان منطقه ویژه اقتصادی 
پتروشــیمی اخبار منتشر شــده در رابطه با وجود 
آمونیــوم نیترات در دریاچه نمک ماهشــهر را رد 
می کنــد و از همــکاری شــیات، محیط زیســت و 
منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی برای شناسایی 
علــت مــرگ دســته جمعــی ماهیــان بــه دنبال 

تلفات 31 مرداد ماه 1401 خبر می دهد.
بــه گفتــه او، حوضچه های مصنوعی اســتحصال 
نمک از خوریات ماهشــهر آبگیری می شــود. این 
حوضچه هــا ارتباطــی بــا منابــع آلاینــده صنایــع 
پتروشیمی ندارد.ادیبی می گوید: دو احتمال ورود 
آلاینده هــای خاص به آب یا کاهش اکســیژن آب 
در دســت بررسی اســت. سامت محیط زیست و 
الزامات زیســت محیطی بحثی بســیار ضروری و 
اولویت دار برای ســازمان منطقه ویــژه اقتصادی 
پتروشیمی اســت و اگر پتروشیمی ها عامل مرگ 
و میــر ماهیــان باشــند، منطقــه ویــژه اقتصــادی 
پتروشــیمی بــا خاطیــان بــدون هیــچ مماشــاتی 

برخورد قانونی خواهد کرد.

اســتاندار همدان: خط انتقال طرح آبرســانی به همدان تکمیل شد و تا دو هفته 
آینده آب سد تالوار به همدان می رسد

شمارش معکوس برای حل مشکل آب همدان
ســخنگوی دولت: از مردم به خاطر کوتاهی چندین ســاله و مشــکلات ناشــی از 

خشکسالی و کمبود بارش عذرخواهی می کنیم

بحران آب شرب در همدان و جیره بندی آب در این شهر برای بسیاری از مردم 
ایــران غافلگیر کننــده اســت. تصور عموم این اســت کــه همدان از اســتان های 
سردســیر و پربارش کشــور اســت بویژه اینکه ذخیره بارشــی آن به  صورت برف 
اســت و وضعیت خوبی نسبت به بســیاری دیگر از استان ها دارد. بر خاف این 
تصــورات، همدان در دو ســال اخیر از اســتان هایی بوده که بشــدت تحت تأثیر 
خشکســالی قــرار گرفته اســت. افزون بر کاهــش 44 درصدی بارش ها در ســال 
آبــی  جــاری، 88 درصــد پهنه این اســتان در مواجهه با خشکســالی بلند مدت 
بوده اســت. در کنار آن ســال ها تأخیــر در اجرای پروژه انتقــال آب همدان که با 
هدف کاهش وابســتگی 60 درصدی همدان به ذخایر ســد اکباتان برای تأمین 
آب شــرب انجام می شــود، این شهر را وارد بحران تأمین آب شرب کرده است. 
با این حال مســئولان استانی و کشــوری اعام کرده اند مشکل تأمین آب شرب 
همدان تا چند روز دیگر حل می شود.سخنگوی دولت با اعام اینکه برای حل 
مشکل آب همدان سه شیفت کار با سرعت بسیار زیادی در حال انجام است، 
گفــت: باید منتظر شــمارش معکوس برای حل مشــکل آب همدان باشــیم.

علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه هیأت دولت خاطرنشان کرد: وزیر نیرو 
گزارشی از کار شبانه روزی برای حل مشکات آبرسانی در شهرکرد و همدان به 
تفضیل ارائه کرده اســت. حل این مشــکل بیش از1۵ سال در همدان پیشرفت 
نداشته و الان برای حل آن سه شیفت کار با سرعت بسیار زیادی در حال انجام 
اســت و باید منتظر شمارش معکوس برای حل مشکل آب همدان باشیم. از 
مردم به خاطر کوتاهی چندین ســاله و مشــکات ناشی از خشکسالی و کمبود 

بارش عذرخواهی می کنیم و امیدواریم هرچه زودتر این طرح تکمیل شود.
ë افزایش خروجی چاه ها در مدار آبرسانی

»حمیــد عزیزی متواضــع« ســخنگوی صنعــت آب اســتان همــدان نیز در 
گفت و گــو با »ایران« در خصوص آخرین اقدامات برای تأمین آب شــهروندان 
همدان گفت: چالش به  وجود آمده به علت کاهش 44 درصدی میزان بارش ها 
از شــروع ســال زراعی جاری )مهر 1400( تاکنون و نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته است، ضمن اینکه بارش های زمستانی مناسب و بهار نرمال نیز محقق 
نشــد.در همین حال برای حل مشــکل زیرساختی آب همدان طرح بلند مدت 
آبرسانی به شهر همدان که متأسفانه سال ها مسکوت مانده بود توسط شرکت 
آب منطقه ای اســتان در حال پیگیری اســت و با اقدامات مؤثر دولت سیزدهم 
مجدداً کلید خورده و از ســر گرفته شــده اســت.در طرح انتقال آب از ســد تالوار 
با مســاعدت وزیر نیرو در سفر ســال گذشته به همدان، یک هزار میلیارد تومان  
تخصیص یافته اســت.در کنار طرح انتقال آب، در ســایت آق حصار نیز توسط 
شرکت آب و فاضاب استان 
همدان تعدادی چاه عمیق 
حفر شده اســت که 3 حلقه 
از این چاه ها در دی ماه ســال 
گذشــته بــا دبــی 120 لیتر در 
ثانیــه وارد مــدار شــده بود و 
3 حلقــه چاه نیز در ســه روز 
گذشــته بــا ]مجمــوع[ دبــی 
130 لیتــر بر ثانیــه وارد مدار 
آبرســانی شــد که این 6 چاه 
در مجموع دبی 250 لیتر در 
ثانیه را بــرای ما فراهم کرده 
واز ســوی دیگر حفر 2 چاه در دســت اقدام است و دورنمای ما در این سایت در 

کل حفر 12 حلقه چاه است.
وی بــا اشــاره به اینکه با مشــکل کاهش حجــم ذخیره مخزن ســد اکباتان، 
حــدود 900 لیتــر در ثانیــه آب مورد نیاز شــهر همدان از دســترس خارج شــده 
اســت، افــزود: بــرای جایگزین کردن ایــن میزان، تاش شــده تــا از منابع آبی 
چاه هــا که اکثــراً زون های مخــازن واقع در غرب شــهر را تأمیــن می  کنند برای 
مناطق مرکزی و شــرقی شهر استفاده شود که خوشبختانه تا حد زیادی موفق 
بوده ایــم.وی در پاســخ به گایه مــردم در خصوص عدم رعایــت نوبت بندی 
اعــام شــده بــرای قطعی آب توضیــح داد: برنامــه اعام شــده در واقع زمان 
حــدودی کم فشــاری و پرفشــاری آب در مناطق اعام شــده اســت کــه پس از 
تصویب توســط شــرکت اعام و اجرا شد تا مردم شــریف بتوانند برنامه ریزی 
نسبی داشته باشند و پس از اعام تمام برنامه، آبرسانی در شهر برمبنای این 
برنامه تدوین شــده و در حال انجام اســت. نکته ای که وجود دارد این است که 
همکاران ما در تاشند آب برخی مناطق مرکزی و شرقی را که مستقیم از سد 
اکباتان تأمین می شــده اند مانند شــهرک شهید بهشــتی، شهرک مدنی، کوی 
رضــوان و امامــزاده عبدالله و مجیدیــه و... را از آب چاه هــا تأمین کنند و قطعاً 
ایــن عملیات نیاز به زمان و بعضاً تغییرات فنی در شــبکه آب شــرب دارد.در 
واقع در جدول اعام شده، مناطق گروه الف همان مناطقی هستند که از منابع 
آبی ســد اکباتان تغذیه می شــده اند و گروه ب مناطقی هستند که از منابع آب 
زیرزمینی تغذیه می شوند؛ لذا در ساعات اعام شده، آب برای ساعاتی که قرار 
است فشار را بالا ببریم مدیریت و ذخیره شده و حال اتفاقی که در برخی جاها 
می افتد این اســت که متأسفانه برخی شــهروندان عزیز اقدام به ذخیره سازی 
بیشتر از نیاز خود نموده و به همین دلیل در برخی مناطق به رغم تاش های 
صورت گرفتــه، آب تأمیــن شــده بــه میــزان لازم به دســت همشــهریان عزیز 
نرســیده و موجب گله مندی می شــود که قطعی آب برای آنها بیش از ساعت 
مقــرر بــوده اســت.لازم به ذکر اســت همــکاران مــا در حال حاضر بــه  صورت 
شــبانه روزی در شهر مشغول رصد شبکه بوده و تاش می کنند مشکات را به 
حداقل برســانند، لذا از همه مردم همدان می خواهیم صبوری کنند و در این 
شرایط با مدیریت مصرف آب، مشکات را برای خودشان و همشهریان خود 
کاهش دهند.وی خاطرنشــان کرد در حال حاضر 55 دســتگاه تانکر آبرسانی، 
آب شــرب را به نقاطی که بحرانی تر هستند، می رسانند. وی تأکید کرد : قطعاً 
با تکمیل طرح آبرسانی به همدان مشکات آب شهر همدان به پایان خواهد 
رســید.وی تصریح کرد: تا کنون 2۷ حلقه چاه آب کشــاورزی اجاره کرده ایم که 
با لوله گذاری وارد مدار بهره برداری می شوند. البته کشاورزان مالک این چاه ها 
به علت قرار داشــتن در فصل زراعی، بخشــی از آب را  اســتفاده می کنند ولی 

با پایان یافتن فصل زراعی می توان آب بیشتری از این چاه ها دریافت کرد.
ë چرا بحران آب همدان پیش بینی نشد؟

بــه گفتــه اســتاندار همدان طبــق پیش بینی های انجام شــده، قرار بود ســد 
اکباتان طبق میزان مصرف متوسط سال گذشته تا پایان شهریورماه سال جاری، 
مصــارف شــهروندان را تأمین کند اما به  دلیل افزایــش گرما و حضور پر تعداد 
مسافران در همدان و دلایل دیگر، میزان مصرف از 1800 لیتر در ثانیه به حدود 
2200 لیتر تا 2300 لیتر بر ثانیه افزایش یافت.علیرضا قاسمی فرزاد تأکید کرد: 
بی شــک مــا نمی توانیــم آب را به روی مــردم قطع کنیم. برخی از شــهروندان 
پرسشــی را مطــرح کردند که چــرا از همان ابتدا آب ســهمیه بندی نشــد تا این 
مشــکل پیش نیاید. باید گفت اگر می خواستیم آب را سهمیه بندی کنیم، باید 
مقامات عالیه کشوری و وزارت نیرو موافقت می کردند در صورتی که مجوز این 
اقدام را ندادند.وی ادامه داد: از طرف دیگر از نظر فنی و مهندسان متخصص، 
اگر ســهمیه بندی یا قطعی آب تأثیر مؤثر و مناســبی داشــته باشد، می بایست 
حداقل بین 8 الی 10 ســاعت آب قطع شــود. برخی نیز بر این باور بودند که اگر 
روزانه 2 الی 3 ساعت آب قطع می شد، این مشکل پیش نمی آمد، در صورتی 
که این اقدام مؤثر نیست و جز ایجاد مشکات روحی و روانی برای شهروندان، 

هیچ اثر بخشی ای در کاهش مصرف  یا ذخیره آب ندارد.
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سریال مرگ و میر مبهم ماهیان  در بندر ماهشهر ادامه دارد، آیا پای آلودگی پتروشیمی در میان است؟

ماهی ها روی موج مرگ در حوضچه های پتروشیمی

نـــــما

 ۴۲ رأس گور ایرانی در شرایط تکثیر در اسارت

گــور ایرانی گونه ای در معرض انقــراض و یکی از زیرگونه های گور آســیایی و بزرگترین پســتاندار 
]وحشــی[ در کشور به شمار می رود که طی  سال های گذشته، اقداماتی برای حفاظت از جمعیت 
این گونه و تکثیر در اســارت آن انجام شده اســت. این در حالی است که امروزه به دلیل تخریب 
زیستگاه این گونه، اشــغال آبشخورها توسط دام اهلی و شــکار غیر قانونی به دلیل باورهای غلط 

برخی افراد، نسل این گونه در معرض خطر جدی نابودی قرار گرفته است.
بــه گفته »غلامرضا ابدالی« سرپرســت دفتــر حفاظت و مدیریت حیــات  وحش، هم اکنــون ۴۲ رأس گور ایرانی 
در مراکز پرورش ســازمان و مراکز پرورش سایت های خصوصی در اســتان های یزد، البرز، سمنان، فارس، کرمان 
و تهران نگهداری می شــوند که وضعیت خوبی نیز دارند. قرار اســت تعدادی از گورها از اســتان کرمان به سایت 
پارک ملی کویر واقع در ســمنان منتقل شــوند. همچنین در اســتان های فــارس، یزد و کرمان نیــز مکان یابی برای 
احــداث مراکز جدید جهــت حفاظت بیشــتر از این گونه در حال انجام اســت. تکثیر در اســارت بــرای گونه های 
حســاس که در معرض خطر انقراض هســتند و جمعیت آنها در لیســت قرمــز قرار گرفته اســت مانند یوزپلنگ 

آسیایی، گورخر ایرانی و گوزن زرد انجام  و بر این گونه ها سرمایه گذاری می شود.

میــراث فرهنگی اصفهان هشــدار داد گذر مترو از 
حریم مســجد جامع اصفهان این اثر را از لیســت 
جهانی یونسکو خارج می کند. این سومین مسجد 
صفــوی اصفهان اســت کــه به دلایــل مختلف در 
معرض خروج از فهرســت جهانــی قرار می گیرد. 
پیش از ایــن، مرمت غیراصولی بــه تخریب گنبد 
مســجد امام و مســجد شــیخ لطف الله در میدان 
جهانی نقش جهان منجر شــده بود.ســیدمهدی 
موســوی موحــد، معاون میــراث فرهنگی اســتان 
اصفهــان بــه »ایران« گفــت: خط 2 قطار شــهری 
اصفهان از مسیر دروازه دولت، خیابان استانداری، 
چهــارراه  نشــاط،  خیابــان  فلســطین،  چهــارراه 
شکرشــکن تــا خیابان هاتــف و چهارراه ابن ســینا 
عبور می کند تا میــدان نقش جهان یا در حقیقت 

مسجد امام)ره( را دور بزند.
وی افــزود: در محــدوده چهــارراه شکرشــکن تــا 
چهارراه ابن سینا، محدودیت هایی در حوزه بافت 
تاریخی وجود داشــته که این محدودیت ها بیشتر 
شــامل مسجد جامع اصفهان می شــود و کمتر به 
میــدان نقــش جهــان ارتبــاط دارد. در صورتی که 
مسجد جامع اصفهان در ســال 2012 در فهرست 
جهانــی یونســکو ثبــت شــده بنابراین هــم اکنون 
مشــکل اجرای قطار شهری، عبور از حریم میراث 
جهانی مســجد جامع است.موسوی موحد گفت: 

در حــال حاضــر 3 گزینه پیشــنهادی بــرای گذر از 
ایــن حریــم وجــود دارد کــه شــهرداری اصفهــان 
مصمم به انتخاب یکی از این گزینه هاست. پس 
از برگــزاری جلســات متعــدد در ایــن خصوص و 
اباغ مصوبات آن بــه وزارتخانه میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایــع دســتی، در بنــد ۷ ضوابط و 
مقــررات حفاظتــی حریم مســجد جامع موضوع 
»عبور تأسیسات حمل ونقل عمومی زیرزمینی در 
این محدوده نیازمند ارزیابی های فنی و حفاظتی 
ویژه است به نحوی که ایجاد آن موجب هیچ گونه 
خلل به ایستایی و پایداری عرصه نشود و مغایرتی 
با اهداف حفاظتی میراث جهانی )مســجد جامع 
عتیق( نداشته باشد« مورد تأکید قرار گرفته است.

وی تصریــح کرد: مرجع تشــخیص ایــن موضوع 
نیــز وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی است. یعنی حتی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی استان اصفهان نیز در 
ایــن زمینــه مرجــع نخواهد بــود. به همیــن دلیل 
طی مکاتباتی که با سازمان قطار شهری اصفهان 
داشــتیم قرار شــد اســناد و نقشــه های مسیر قطار 
شــهری اصفهــان را بــه وزارتخانــه ارســال کنند تا 
مورد بررسی قرار گرفته و تکلیف نهایی مشخص 
شــود.این مسئول گفت: مشــکل اصلی به فاصله 
بیــن چهارراه شــکرکن تا چهارراه ابن ســینا یعنی 
محــدوده ای کــه دقیقــاً از حریــم میــراث جهانــی 

مسجد جامع می گذرد، مربوط می شود.
وی افــزود: با توجه به تصویــری که قابل ماحظه 

اســت، بــه نظــر می آیــد کــه وزارتخانــه بــا گزینــه 
وسطی یعنی »خط سبزرنگ« موافقت کند چون 
خــط قرمزرنــگ، از کنــار عرصــه و حریــم میراث 
جهانی مســجد جامع اصفهان می گذرد.موسوی 
موحــد تصریــح کرد: هر اقدامی مســتلزم ارســال 
مــدارک و مســتندات کافی توســط ســازمان قطار 
شــهری به وزارتخانه اســت. البته با بررســی گزینه 
قرمزرنگ، مشــخص شــده کــه این خــط از حریم 
مســجد جامع عبور می کند.وی با اشــاره به گزینه 
ســبزرنگ به عنــوان بهتریــن گزینــه ادامــه داد: به 
نظرم ایــن گزینه با توجه به اینکه خــارج از حریم 
میراث جهانی مســجد جامع اصفهان قرار دارد و 

فاصله قابل توجهی هم با امامزاده اسماعیل دارد 
می تواند گزینه مناســب تری باشد.معاون میراث 
فرهنگی استان اصفهان اضافه کرد: گزینه صورتی 
رنــگ نیــز از حریــم امامــزاده اســماعیل و بافــت 
تاریخــی اصفهــان عبور می کنــد که از آثــار نفیس 
دوره صفــوی اســت و جــزو میراث فرهنگی شــهر 
اصفهان محسوب می شود لذا مورد تأیید نیست.
وی اظهــار داشــت: در حــال حاضر ایســتگاه های 
دیگر خط 2 قطار شــهری اصفهان از ســال 1393 
پس از انجام مطالعات اولیه آغاز شــده اســت اما 
درباره مســیر ایســتگاه امام)ع( دســت نگه داشته 
شــده تا با مشخص شــدن تکلیف مســیر، آسیبی 

بــه بافت تاریخــی و بناهای شــاخص و ارزشــمند 
اصفهان وارد نشــود. البته اجرای دیگر ایستگاه ها 
نیز می توانســت بهتر انجام شــود و فاصله آنها از 
چهارباغ و سی و سه پل حفظ شود!موسوی موحد 
گفت: حــدود یک ماه قبل آقای ایــزدی، مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
اصفهان با مسئولان سازمان قطار شهری اصفهان 
جلســه داشــتند. همچنیــن چنــد روز قبــل نیز در 
آخریــن صحبت هــای خــود درخواســت و تأکیــد 
کرد که برای اجرای ایســتگاه امــام علی)ع( حتماً 
مــدارک را برای اخذ تأییدیه بــه وزارتخانه میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی ارسال کنند.

هشدار میراث فرهنگی نسبت به خروج یک مسجد صفوی دیگر از فهرست جهانی یونسکو

گذر مترو از حریم مسجد جامع اصفهان!
زهره توکلی

خبرنگار

لیلا مرگن 
خبرنگار

زهره افشار
خبرنگار

سنا
ای


